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Summary 
 
Spatial planning in the USA – Basic structures and effectiveness 

The contribution imparts a general overview about spatial planning in the 
USA. The historical formation will also be presented as the actual development. 
Perception, analysis and description is effected by the contrast to the Austrian 
and European spatial planning. How is the US-American system of spatial plan-
ning emerged? What are the peculiarities? What effects can be observed that 
are responsible for the development of the US-American urban landscape. 
These three main questions are structuring the article that is based on the spe-
cific literature as well as on expert interviews and on participating observation of 
the planning process.  

 
 

Zusammenfassung 
 
Der Beitrag vermittelt einen Überblick über die Raumordnung in den USA. 

Die historische Entstehung wird ebenso dargestellt wie die aktuelle Entwicklung. 
Die Wahrnehmung, Analyse und Darstellung erfolgt dabei vor dem Hintergrund 



der österreichischen und europäischen Raumordnung. Wie ist die Raumordnung 
in den USA entstanden, worin liegen die Besonderheiten und welche Effekte 
können beobachtet werden, die mitverantwortlich für das Entstehen der US-
amerikanischen Siedlungslandschaft sind? Diese drei Hauptfragen strukturieren 
den Beitrag, der sich nicht nur auf der einschlägigen Literatur stützt, sondern 
auch auf Experteninterviews und teilnehmender Beobachtung am Planungspro-
zess.1)  


